
با گذشت بيش از دو دهه از اجراي سياست هاي 
كلي اصل 44 قانون اساسي در كشور نه سهم 
بخ�ش خصوص�ي از اقتص�اد اي�ران افزايش 
يافته و نه اينكه چيزي از رن�گ و بوي دولتي 
بودن اقتصاد ايران كاسته ش�ده است و حالا 
رئيس كل س�ازمان خصوصي س�ازي با اشاره 
به اينك�ه نم�ره خصوصي س�ازي در كش�ور 
زير ۱۰ اس�ت يكي از معضلات نتيج�ه ندادن 
خصوصي سازي در كشور را نگاه بخش دولت 
به بخش خصوصي عنوان كرده و هشدار داده 
كه اگ�ر دولتي ها همچن�ان بخواهند به بخش 
خصوصي به عنوان يك دش�من و مجرم نگاه 
كنن�د ، خصوصي س�ازي به زمي�ن مي خورد. 
بعد از بيش از دو دهه خصوصي سازي و واگذاري 
بنگاه ها ب��ه س��اير بخش هاي اقتص��ادي چون 
خصوصي، تعاوني و ش��به دولتي هن��وز اقتصاد 
ايران به ش��دت رنگ و بوي دولتي دارد و به نظر 
مي رس��د خصوصي س��ازي در اقتصاد ايران به 
دلايلي كه كارشناسان ريش��ه آن را در سياست 
جس��ت وجو مي كنند، جواب نمي ده��د و كار تا 
به جايي ادامه يافته اس��ت كه رئيس س��ازمان 
خصوصي س��ازي عدم اصلاح نگرش ها به بخش 
خصوصي را با زمين خوردن سياست هاي اصل 

44 قانون اساسي در كشور برابر مي داند. 
حال اين پرسش مطرح مي شود كه چرا هرچند 

سال يكبار س��ازمان خصوصي س��ازي به عنوان 
مجري خصوص سازي در كشور، خصوصي سازي 
در اقتصاد را مورد آسيب شناسي قرار نداده است 
و حالا بعد از بيش از دو دهه خصوصي س��ازي در 
اقتصاد به اين نتيجه رس��يده اند ك��ه دولتي ها با 
بخش خصوصي كينه اي تاريخي دارند و اساس��اً 
دولت، بخش خصوصي را دشمن و رقيب خود در 

عرصه اقتصاد مي داند. 
البته نكته فوق مطلب جديدي نيست زيرا تمامي 
رؤساي سازمان خصوصي سازي در كشور مديران 
دولت��ي را يكي از موان��ع جدي در براب��ر اجراي 
سياست هاي خصوصي س��ازي در كشور معرفي 
كرده اند و ت��ا كنون هي��چ كاري ب��راي از ميان 
برداش��تن مديران مخالف و س��نگ انداز در برابر 
سياست هاي اصل 44 قانون اساسي در كشور به 

انجام نرسيده است. 
رئيس س��ازمان خصوصي س��ازي در گفت وگوي 
ويژه خبري شبكه 2 س��يما با بيان اينكه بر اساس 
سياست هاي اصل 44 قانون اساسي قرار بود 1100 
شركت تا پايان سال 93 به بخش خصوصي واگذار 
ش��ود، گفت: تاكنون تنها 50 درصد ش��ركت هاي 
مشمول واگذاري، واگذار شده كه بخشي از آن نيز 

در قالب رد ديون دولت بوده است. 
ميرعلي اشرف پوري حس��يني، با بيان اينكه نمره 
خصوصي س��ازي در كش��ور زير 10 اس��ت، افزود: 

مخالفان خصوصي سازي صاحب قدرت هستند و 
يكي از مراكز مخالفت با اين سياس��ت ها دولت ها 

بوده اند. 
  مديراني كه از شركت دولتي دل نمي كنند

وي ادامه داد: دل كندن مديران برخي از شركت هاي 
دولتي از اين شركت ها دشوار است و به همين دليل 

نيز با اجراي خصوصي سازي مخالفت مي كنند. 
پوري حس��يني گفت: دولت ها به بخش خصوصي 
به عنوان دش��من و مجرم نگاه مي كنند و تاكنون 
هيچ كمكي ب��ه اين بخش نكرده ان��د؛ بنابراين اگر 
مخالفت ها با خصوصي س��ازي شناس��ايي نش��ود 
به س��دي در مقابل اين روند تبديل خواهد ش��د و 

خصوصي سازي به زمين مي خورد. 
وي اضافه ك��رد: در روند اجرايي خصوصي س��ازي 
در كش��ور، ش��ركت هاي كوچك و بزرگي واگذار 
ش��ده اند اما به دليل س��رمايه زياد مورد نياز براي 
خريد شركت هاي بزرگ، بخش شبه دولتي آنها را 

خريداري كرده است. 
رئيس كل سازمان خصوصي سازي در خصوص 
بي نتيجه ماندن طرح واگذاري دو باشگاه استقلال 
و پرسپوليس به بخش خصوصي نيز گفت: برخي 
از دولتي ماندن پرس��پوليس و اس��تقلال دفاع 

مي كنند. 
  خصوصي سازي واقعي انجام نشد

در اين بين به اعتقاد كارشناس��ان اقتصادي، در 

دولت نهم و ده��م، واگذاري ها با بن��د »ج« و در 
حالي آغاز شد كه بخش خصوصي ما ظرفيت لازم 
را نداشت از اين رو كارشناسان اقتصادي از دولت 
يازدهم مي خواهند كه واگذاري ها را متوقف كند 
و به توانمندس��ازي بخش خصوصي بپردازد زيرا 
كمتر از 10 درصد واگذاري ها به بخش خصوصي 
واقعي رس��يد و بيش از 90 درصد از واگذاري ها 

مشمول بخش خصوصي واقعي نشد. 
  نگاه درآمدي دولت به خصوصي س�ازي 

مطلوب نيست
از سوي ديگر يحيي آل اسحاق كارشناس اقتصادي 
يكي از مشكلات كش��ور در خصوصي سازي را به 
نگاه درآمدي دولت به واگذاري ها عنوان مي كند و 
مي افزايد دولت ها به خصوص سازي به عنوان يك 
منبع درآمد در بودجه نگاه كرده و كسري بودجه 
خود را از محل واگذاري ها جبران مي كنند كه اين 

امر اشتباه است. 
به گفته وي در ش��رايطي كه 70 ت��ا 80 درصد 
تصدي گري ها دس��ت دولت بوده اس��ت بخش 
خصوصي، توان و امكانات لازم را براي در اختيار 
گرفتن تصدي گري ها ندارد كه بايد با پشتيباني 
از بخش خصوصي در بروكراسي هاي موجود، اين 
بخش را توانمند كرد و به تدريج تصدي گري هاي 
بخش خصوصي از 20 درصد به 30 درصد و 40 
درصد و در مراحل بعدي به بي��ش از اين ميزان 

افزايش يابد. 
از س��وي ديگر عضو كميس��يون برنامه و بودجه 
مجلس نيز با اش��اره ب��ه روند اجراي��ي اصل 44 
قانون اساسي كشوركه مي بايست در پايان سال 
93 به پايان مي رس��يد، مي افزايد: متأس��فانه با 
تحقق اهداف اي��ن قانون فاصله زي��ادي داريم و 
در س��ال 94 همچنان در اجراي كامل اين اصل 

ناكام مانده ايم. 
غلامرضا مصباحي مقدم مي گويد دولت را هرچه 
بيشتر بايد كوچك و بارش را سبك تر كرد و اين 
مه��م در صورتي محقق مي ش��ود ك��ه به بخش 
غيردولتي ميدان داده ش��ود و اجازه بدهند اين 
ش��ركت هاي دولتي طبق قانون سياس��ت هاي 
كلي اصل 44 قانون اساسي و با سرعت بيشتري 

واگذار شود. 
 در پايان به نظر مي رسد سازمان خصوصي سازي 
به عنوان مجري اصل 44قانون اساسي كه يكي 
از شركت هاي تابعه وزارت اقتصاد است بايد در 
همين برهه زماني از روند اجراي سياست هاي 
خصوصي سازي در كش��ور يك گزارش دقيق 
تهيه كرده و ضمن آسيب شناس��ي مش��كلات 
و معضلات براي از ميان برداش��تن مش��كلات 
راهكارهاي راهبردي و عملياتي تهيه و تدوين 
كنند؛ در غير اينصورت به قول رئيس سازمان 
خصوصي سازي، خصوصي س��ازي در كشور به 

زمين مي خورد. 
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اولاد آدم

نمره خصوصي سازي در كشور زير 10  است
مديران دولتي صاحب قدرت خصوصي سازي را زمين زدند

ماجراهاي آقاي ملون در گمرك
براي اينكه رنگي نشوي، يك تراكت مي نويسند و مي چسبانند يكجايي 
كه ببيني، مگر كور باشي كه نبيني. بستگي دارد كه نيمكت پارك مقابل 
بانك باشد يا باجه تلفن داخل گمرك يا گاردريل خيابان فلان وزارتخانه 
وزير چند ش��غله، يا هر چيزي! اص��ولاً زندگي ما را با رنگ مش��خص 
مي كنند. پس رنگ چيز بدي نيس��ت! در ضمن اولاد آدم مي داند كه 
خيلي از ماها هاله رنگي داريم. استفاده از اصول و تكنيك هاي جديد 
زندگي مدرن يارانه اي، سبب شده اس��ت كه برخي از ما )بسته به نوع 
تورم موجود در خانه يا وزارتخانه يا زورخانه ( ملون باشيم. سال ها پيش 
ملون در راديو برنامه داشت. صبح هاي جمعه. يادش بخير. حالا بايد ديد 

روحش در كجا برنامه اجرا مي كند.... 
از رنگ براي محافظ��ت از خوردگي )اختلاس(، نگه��داري )احتكار(، 
دكوراسيون )رياكاري( يا جهت اضافه كردن هرگونه قابليت روي يك 
سطح )ارتقاي شغلي( كه توس��ط رنگدانه پوشانده مي گردد، استفاده 
مي ش��ود. راه دوري نمي برمتان! نقاشي هاي پيدا ش��ده در غارها كه 
توسط رنگ هاي به دست آمده از اخُرا و اكسيدهاي هماتيت و مگنتيت 
كشيده شده اند به 40هزار سال قبل و به دوران انسان هاي هموساپينس 
باز مي گردد. آنها از شش رنگ اس��تفاده مي كردند: سفيد، سياه، قرمز، 
آبي، زرد و سبز. اولاد آدم به شما بش��ارت بدهد كه وقتي اجدادمان از 
شش تا رنگ اس��تفاده مي كردند ما چرا نتوانيم حداقل از سه تا رنگ 

استفاده كنيم؟
حالا فقط بايد بگردم و يك نمونه برايتان تعريف كنم تا بفهميد كه رنگ 
چقدر مهم است! حتي اسم ها هم رنگ دارد. اصلًا ما مي رويم و سرمان را 
رنگ مي كنيم. چه پولي هم بايد بدهيم. اما چون ستون اقتصادي است 
ش��ما را وارد مس��يرهاي رنگي واردات مي كنم )صادرات كه نداريم!(. 
راستش مدير كل مركز واردات و امور مناطق آزاد و ويژه گمرك گفته 
كه تازگي ها سيستم انتخاب مسيرشان در واردات، خيلي مدرن شده! 
گفته اين سيستم متكي به مديريت ريس��ك است بدين ترتيب كه بر 
اساس ضوابط تعيين شده از جمله نوع كالا، سوابق تجاري واردكننده، 
مجوزهاي مترتب بر ورود كالاو ديگر فاكتورها نسبت به تعيين مسير 
جهت انجام تشريفات گمركي اقدام مي ش��ود. اما مي پرسيد چگونه؟ 
مي پرس��يد كدام سنس��ورها و دوربين هاي مادون قرمز و س��گ هاي 
بوكش را به خدمت گرفته اند؟ عجله نكنيد! الان نقل مستقيم خودش 

را مي گويم كه ميانبر است!
عسگري با اشاره به اينكه در اين مورد سه مسير سبز، زرد و قرمز در نظر 
گرفته شده است، ادامه داده: در مسير سبز صرفاً به بررسي اسناد اكتفا 
مي شود. در مسير زرد علاوه بر بررسي اسناد، ارزش كالا نيز بررسي شده 
و نهايتاً در مسير قرمز علاوه بر بررسي اسناد و ارزش، ارزيابي فيزيكي از 

كالا نيز صورت مي گيرد. 
اولاد آدم مي فهمد كه نفهميديد چه به چه شد. الان برايتان مثل آب 
خوردن، شفاف سازي مي كنم. اصولاً شفاف س��ازي يكي از شعارهاي 
ما بود كه با تدبير ف��راوان داريم بدان عمل مي كني��م. )البته مديريت 

ريسكش بالاست (!
مثلًا در مورد رنگ سبز! در رنگ سبز همه اجناس چيني، همه واردات 
ميوه، همه واردات برنج و چاي، همه ماشين هاي لوكس و شاسي بلند 
و همه واردات پوش��اك و كفش و فرش قرار مي گيرند. بنابراين هر كه 

وارد كرد، كرده!
مثلًا در مسير رنگ زرد، واردات خاك نرم براي گربه، چوب بستني، نعل، 
دسته بيل، سوزن ته گرد، سوزن خياطي، سوزن منگنه و چيزهاي الكي 
ديگر قرار مي گيرند. براي همين گاهي شل كن، سفت كن در مي آوريم 

تا كسي شبهه افكني نكند. 
مثلًا در رنگ قرمز تمام واردات اوليه و نهاده هاي دام وكشاورزي، كود و 
سم، كليه قطعات يدكي صنعتي و تكنولوژي مدرن قرار مي گيرند كه 

بخش خصوصي و دولتي نبايد به آن نزديك شوند. . . 
مي بينيد تكنولوژي رنگ چگونه به داد مملكت رسيده است؟ فردا اگر 
تكنولوژي چوب خط هم اضافه شد و پس فردا اگر بازي هفت سنگ هم 
براي واردات ابداع شد نگران نباشيد. اين يك نوع پست يا پساست. ما 
گمرك پست مدرن و پسا مسئوليتي داريم و خدا را شكر بايد بكنيد كه 
با اعمال سياست هاي جديد گمركي هيچ وقت ديگر رنگ كالاي ايراني 
را نخواهيد ديد. پس تا مي توانيد رنگي بش��ويد. اصلًا بگذاريد رنگتان 

كنند. اصلًا... آخ گوشم!

هادي غلامحسيني 

   گزارش يك
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كاهش شديد شاخص سهام بورس چين
ط�ي  تنه�ا  چي�ن  بازار ه�اي  س�هام  ج�اري  روز  ط�ي 
ش�دند.  مواج�ه  درص�دي   5 كاه�ش  ب�ا  س�اعت  ي�ك 
به گزارش بيزينس اينس��ايدر، بازار سهام چين طي روز جاري به روند 
نزولي چند هفته اخي��ر خود ادامه داد و تنها در يك س��اعت 5 درصد 
سقوط كردند.  شاخص سهام بازار بورس شانگهاي با سقوط 196/36 

واحدي برابر با 5/02 درصد، به 3716/41 واحد كاهش يافت. 
شاخص سهام ش��نزن نيز افت 5/77 درصدي را طي روز جاري تجربه 

كرد و با كاهشي 127/82 واحدي به 2087/99 واحد رسيد. 
بازارهاي سهام چين در اوايل سال جاري يكي از بهترين بازارها از لحاظ 
عملكرد در جهان بودند به گونه اي كه شاخص بورس شانگهاي در 12 
ماه 150 درصد رش��د كرد.  اما به دليل افزايش نگراني ها در اين بازار 
نسبت به عرضه  سهام ها با قيمت بيش از ارزش واقعي، مشكل سود دهي 
و همچنين تزلزل در جايگاه س��هامداران حاش��يه اي اين بازار، ارزش 

شاخص آن تا كنون 28 درصد نزول داشته است. 

 سيگار، موبايل و پوشاك 
بيشترين حجم كالاي قاچاق 

معاون مركز واردات گمرك گفت: سيگار، پوشاك و پارچه بيشترين 
حجم قاچاق به كشور را دارد و برخي تعرفه ها منجر به انحصار توليد 
شده و برخي موارد نيز واردات منجر به از بين رفتن آن شده است. 
علي معقولي در گفت وگو با فارس، در پاس��خ به اين سؤال كه موضوع 
واردات طي سال هاي اخير به يكي از عوامل اصلي ركود توليد تلقي شده 
است، اظهار داشت: واردات در س��ال هاي گذشته نشان مي دهد كه با 
وجود تحريم ها و عدم نقل وانتقال پول شرايط به سمتي پيش رفت كه 

بتواند مشكل تأمين نيازهاي اساسي جامعه را به هر نحوي حل كند. 
معاون مركز واردات گمرك با تأكيد بر اينكه آزادترين اقتصادهاي دنيا 
نيز اولويت اول خود را حمايت و رونق تولي��د داخل مي دانند، تصريح 
كرد: اين در ش��رايطي خواهد بود كه بتوانيم آزادانه انتخاب كنيم، اما 
شرايط كنوني به گونه اي اس��ت كه كمبود يك كالا به دليل مشكلات 
مختلف ثبات را برهم مي زند، به همي��ن دليل اولويت تأمين كالاهاي 

اساسي است. 
وي به دو رويكرد منتقدان واردات پرداخت و يادآور شد: افرادي كه به 
دنبال حمايت از توليد داخل و صنعت هستند، مي گويند بازار باز است، 
اما تجّاري كه ورود كالاهاي آنها با مشكل مواجه است، به گونه اي رفتار 

مي كنند كه واردات با چالش روبه رو است. 
معقولي تأكيد كرد: در اين حالت نبايد سياست گذاران به گونه اي عمل 
كنند كه براي توليد داخل انحصار ايجاد شود و نه آن قدر واردات باشد 
كه توليد نيز از بين برود، بلكه نقطه تعادل ميان اين دو بايد ايجاد شود. 
اين مقام مسئول با بيان اينكه طبق آمارها 75 درصد كالاهاي وارداتي 
مربوط به مواد اوليه توليد، قطعات و ماش��ين آلات است، گفت: مابقي 
اين آمار مربوط ب��ه كالاهاي مصرفي و لوكس بوده كه به كش��ور وارد 

مي شود. 
وي با اش��اره به اينكه دو موضوع مأخ��ذ كالاها و نرخ براب��ري ارز در 
مجموعه واردات تأثير گذاش��ته است، عنوان كرد: اس��تفاده از تعرفه 
4درصدي براي ورود كالاهاي اساسي در كشور وجود دارد و اكنون مانند 

سابق، گروه هاي كالايي و اولويت بندي مشاهده نمي  شود. 
معاون مركز واردات گمرك در پاس��خ به اين س��ؤال ك��ه در آمارهاي 
واردات برخي اقلام غيرضرور مانند خاك گربه، چوب بستني و امثال 
آن وجود دارد، تصريح كرد: بايد مشخص شود كه ورود چنين اقلامي 
چند هزارم حجم واردات است، مثلًا ورود 2 هزار دلار خاك گربه چند 

درصد واردات مي شود. 
 

ايران صاحب بزرگ ترين ناوگان 
نفتكش جهان شد

ش�ركت ملي نفتكش اي�ران از خريداري 2۰ تانكر طي دو س�ال و 
نيم گذشته و با وجود تحريم ها خبر داد كه در نتيجه، اين شركت 
ب�ه بزرگ ترين ش�ركت نفتك�ش در جهان تبديل ش�ده اس�ت. 
به گزارش تسنيم، بزرگ ترين شركت نفتكش ايران بزرگ ترين ناوگان 
تانكرهاي غول پيكر را گرد هم آورده و در حال مذاكره براي بازگشت آنها 

به آب هاي اروپايي در صورت انعقاد توافق جامع هسته اي است. 
ش��ركت ملي نفتكش ايران مي گويد 42 تانكر خيلي بزرگ در اختيار 
دارد كه 20 فروند آنها را طي دو س��ال و نيم گذشته از چين خريداري 
كرده است. اين اولين باري است كه اين شركت تعداد ناوگان تانكري 
خود را كه در طول دوران تحريم ها گسترش پيدا كرده، افشا مي كند. 

نصرالله سردشتي، مسئول بخش تجاري شركت ملي نفتكش ايران در 
مصاحبه با وال استريت ژورنال گفت: »هيچ شركتي در جهان اين تعداد 
نفتكش غول پيكر در اختيار ندارد. « هر كدام از اين نفتكش ها قادر به 

حمل 2 ميليون بشكه نفت خام هستند. 
يك تحليلگر ساكن لندن كه آمد و شد تانكرهاي نفتي را رصد مي كند 
نيز مي گويد كه اعتقاد دارد شركت ملي نفتكش ايران بزرگ ترين ناوگان 
را در اختيار دارد. رقبايي همچون شركت كشتيراني ميتسويي او اس 
كي، و نيپون يوسن كايشاي ژاپن و يوروناو ان وي بلژيك همگي تأييد 
كرده اند كه تانكرهاي كمتري را در اختيار دارند. هيچ مقامي در شركت 
ملي كشتيراني عربستان براي اظهار نظر در دس��ترس نبوده، اما اين 
شركت در سايت اينترنتي خود گفته كه 31 سوپر تانكر در اختيار دارد.  
پس از اعمال تحريم هاي اروپا بر ايران و ممانعت از بيمه محموله هاي 
نفتي ايران، اين كشور ناگزير شد بيش از گذش��ته به ظرفيت ناوگان 

شركت ملي نفتكش ايران براي صدور نفت خود اتكا كند. 
در حالي كه ايران و قدرت ه��اي جهاني به انعقاد ي��ك توافق جامع و 
لغو تحريم ها نزديك مي ش��وند، تهران به دنبال تقويت روابط خود با 
شركت هاي اروپايي اس��ت كه همواره به صورت س��نتي داراي روابط 
تجاري با تهران بوده اند.  علي اكبر صفايي، مدير شركت ملي نفتكش 
ايران نيز به وال استريت ژورنال گفت، اين ش��ركت در حال مذاكره با 
شركت هاي بيمه اي است كه بخش��ي از گروه بين المللي باشگاه هاي 
حمايت و جبران خسارت در لندن هس��تند، زيرا اين شركت به دنبال 

سرعت بخشيدن به روند بازگشت خود به اروپاست. 
وي افزود: »ما ارتباطات خودمان با شركاي فعال در بخش دريانوردي 
را از س��ر گرفته ايم... تمام ش��رايط براي پهلوگيري در بن��ادر اروپايي 
مهياست.« صفايي همچنين گفت، تيمي از كارشناسان شركت در حال 
ارزيابي ارزش پولي زيان هاي وارده در نتيجه تحريم ها هستند و »پس از 

اين كار ما در مورد اقدامات بعدي تصميم گيري خواهيم كرد.«
سال گذش��ته يك دادگاه اروپايي تحريم شركت ملي نفتكش ايران را 

غيرقانوني و غيرمعقول اعلام كرده بود.

صادرات هندوانه زير هزارتومان 
براي هر كيلو به صرفه نيست

درحالي كه هزينه توليد يك ليتر آب زير زميني ۳۰۰ ميليون تومان 
و قيمت فروش آب هم ليتري ۱۰۰۰ تومان است، توليد يك هندوانه ۱۰ 
كيلويي در ايران بين 2/5 ميليون تا ۷5۰ ميليارد تومان آب مي خورد. 
به گزارش تس��نيم، حميدرضا تش��يعي معاون نظارت بر بهره برداري 
آبفاي كشور پيش��تر گفته بود: هزينه توليد هر ليتر آب در ثانيه 300 
ميليون تومان و هزينه تأمي��ن، انتقال، تصفيه و توزي��ع آن نيز 900 

ميليون تومان است. 
همچنين رحيم ميداني معاون وزير نيرو پيش از اين گفته بود: بر اساس 
محاسبه صورت گرفته براي تأمين يك ليتر در ثانيه آب زيرزميني به 

10 ميليارد ريال سرمايه گذاري نياز است. 
همچنين طبق محاسبات انجام شده و اعلام كارشناسان و مسئولان، 
براي توليد هر كيل��و هندوانه حداقل 250 ليتر آب مصرف مي ش��ود 
كه بر اين اس��اس، يك هندوانه 10 كيلويي اگر چنانچه بخواهد از آب 

زيرزميني استفاده كند، 2500 ليتر آب مصرف مي كند. 
بنابراين محاس��بات، اگر حداقل هزينه 300 ميلي��ون توماني را براي 
توليد يك ليتر آب در نظر بگيريم، توليد يك هندوانه 10 كيلويي با آب 

زيرزميني حداقل 750 ميليارد تومان خسارت به دنبال دارد. 
از سوي ديگر، در كش��ور ما آب ليتري 1000 تومان قيمت دارد كه بر 
اين اساس هم توليد يك هندوانه 10 كيلويي با حداقل 2500 ليتر آب 

مصرفي 2/5 ميليون تومان آب مي خورد. 
با اين توصيفات به نظر مي رس��د، توليد و ص��ادرات هندوانه با قيمت 

كيلويي زير 1000 تومان اصلًا به صرفه نباشد. 
اين در حالي است كه وزراي جهاد كشاورزي و نيرو با توليد و صادرات 
هندوانه به دليل محدوديت منابع آبي كش��ور و مصرف آب بالاي اين 

محصول مخالفت كردند. 

معاون وزي�ر راه و شهرس�ازي از مذاك�ره با بان�ك مركزي به 
منظور تأمي�ن فاينان�س 2 ميلي�ارد دلاري چين ب�راي پروژه 
برقي ك�ردن قط�ار تهران - مش�هد خب�ر داد و گف�ت: چهار 
خطه كردن قطارهاي حومه اي تا ش�هريور ۹5 انجام مي شود. 
محس��ن پورس��يد آقايي در گفت وگو با مهر در خص��وص آخرين 
وضعيت برقي كردن قطار تهران - مش��هد، اظهار داشت: در حال 
حاضر به دنبال تأمين فاينانس چين هستيم و بانك مركزي در حال 

مذاكره با كشور چين است. 
وي با بيان اينكه تلاش ها براي حل مشكل فاينانس در حال انجام 
است، گفت: كار مطالعات پروژه شروع شده است اما مراحل اجرايي 
هنوز منتظر تأمين فاينانس است، ضمن آنكه اين پروژه 2 ميليارد 

دلار فاينانس نياز دارد. 
مديرعامل شركت راه آهن درباره آخرين وضعيت قطارهاي حومه اي، 
افزود: همه پروژه هاي قطارهاي حومه اي در حال انجام است. الان 

پيمانكاران براي چهار خطه كردن خطوط مسير تهران - ورامين - 
گرمسار مشغول كار هستند. 

پورسيد آقايي با اشاره به اينكه پروژه تهران - كرج و دوخطه كردن 
كرج- هش��تگرد هم در حال انجام است، گفت: اميدواريم براساس 
زمان بندي در ش��هريور 95 عمليات چهار خط��ه كردن قطارهاي 
حومه اي تمام شود و اين قطارها به صورت كامل مورد استفاده قرار 
گيرد.  وي همچنين با اشاره به طراحي هاي جديد ايستگاه هاي قطار 
در چند شهر بزرگ، گفت: ايستگاه هاي كنوني راه آهن براي 80 سال 

پيش است و نياز به يك بازطراحي در اين ايستگاه ها وجود دارد. 
معاون وزير راه و شهرس��ازي به بازطراحي ايستگاه راه آهن تهران 
اش��اره كرد و افزود: بايد در ته��ران ترمينال قطار سريع الس��ير و 
قطارهاي حومه اي طراحي ش��ود، همچنين باي��د خطوط مترو و 
راه آهن يكپارچه ش��ود.  وي با بيان اينكه برنام��ه داريم يك مركز 
تجاري بزرگ در محوطه ايستگاه تهران بس��ازيم تا بافت فرسوده 

محوطه جنوب تهران را تحت تأثير قرار ده��د، ادامه داد: بايد يك 
فضاي مدرن شهري در اين منطقه ايجاد شود، همچنين اين طرح ها 

را در ايستگاه هاي مشهد و قم دنبال مي كنيم. 
مديرعامل شركت راه آهن با اشاره به اينكه بايد ايستگاه هاي قطار 
در ش��هرهاي نزديك تهران هم بازنگري ش��ود، گفت: با قطارهاي 
حومه اي نمي توان مانند قطارهاي س��نتي قديم��ي برخورد كرد، 
چراكه در قطارهاي حومه اي تهران طراحي شده كه صبح ها هر 10 
دقيقه يك قطار به سمت تهران و بعدازظهرها هر 10 دقيقه يكبار به 

سمت شهرهاي اطراف تهران حركت كند. 
به گفته پورسيد آقايي در اين فضا حمل و نقل احتياج به طراحي هاي 

جديد و فضاهاي پاركينگي براي خودروها دارد. 
وي افزود: يكي از جنبه هاي تغيير در چهره راه آهن تغيير در ظاهر 
ايستگاه ها است تا ضمن حفظ تاريخچه راه آهن، شكل قديمي آن 

هم تغيير كند. 

قطار برقي تهران- مشهد در انتظار فاينانس چين
   حمل و نقل


